
Pályázat i 
felh ivás! 

A Kistelelei Ede emlé-
kezetére alapított pá-
lyadíjat ötödször 1990. 
november 26-án, a név-
adó születésnapján oszt-
juk kj. Fölhívjuk a Sze-
ged múltjával, jelenével, 
jövőjével foglalkozó ku-
tatókat, hogy pályamun-
káikat 1990. május 31,-ig 
ajánlva küldjék meg. 

A föltételek a követke-
zők: 1. Csak kiadatlan, a 
pályázat céljára, elsó 
példányban készült, leg-
alább 4, legföljebb 10 iv 
(egy ív 22 gépelt lap, 26 
sorral, soronként 60 be-
tűhellyel) terjedelmű. 
Szegeddel kapcsolatos mű 
nyújtható be. 2. A pá-
lyamű tárgyát nem szab-
juk meg. A tárgyválasz-
tásit (új tárgykörök föl-
dolgozását, új forrá&bk 
föltárását, új szempontok 
érvényesítését) értékel-
jük. 3. A bizottság egy 
díjat) (15 000 Ft.), két — 

egyenként B000 Ft-os — 
és két — egyenként 
5000 Ft-os — jutalmat 
ad ki. 4. A díjnyertesés 
jutalmazott pályaművek 
a Somogyi-könyvtár ál-
lományába kerülnek. 5. 
A pályázat jeligés; a 
szerző nevét a dolgozat 
nem tartalmazhatja. Ne-
vét és címét zárt borí-
tékban! mellékelje. Nem 
vehet részt a pályázaton, 
aki pályaművének tárgy-
körében korábban már 
közleményt jelentetett 
meg. A bizottság dön-
tését titkos szavazással 
hozza. 7 A díjazottakat 
levélben értesítjük, a 
közvéleményt pedig a 
díjkiosztásról a Délma-
gyarország és a Csong-
rád Megyei Hírlap ha-
sábjain tájékoztatjuk. 

A Kisteleki-alapítvány 
bírálóbizottsága 

Szeged, Somogyi-könyvtár 
pf. 441., 6701 

dr. Koczkás Imre 
1928— 1987 

Bár mindig fiatalos volt, 
mégis Imre bácsinak, Imre 
bátyámnak szólítottuk vala-
mennyien: tanítványai, kol-
légái. Ha valami „nagyon 
komolyat" akartunk monda-
ni, akkor Koczkás tanár úr-
nak 

„1971-ben megpályáztam a 
Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola Pszichológiai Tan-
székén meghirdetett tanárse-
gédi állást" — írja önélet-
rajzában, majd így folytat-
ja: „Kinevezésem után nagy 
örömmel és izgalommal 
kezdtem el a munkám. A 
hallgatókkal gyorsan sike-
rült megteremteni a kontak-
tust. , .Természetes, hogy 
félév elteltével, mikor távo-
zási szándékomat bejelen-
tettem mindenkit megle-
pett A fő motiváló ok az 
volt, — elvállaljam a Pá-
lyaválasztási Intézet igazga-
tói állását — hogy a pályá-
ra nevelésnek. . számtalan 
kidolgozatlan területe várt 
kiérlelésre, kutatásra. 

Elhatározásomkor voltak, 
akik megjósolták, hogy rövi-
desen hiányozni fog a taní-

tás, hiányozni fog a nevelés 
semmivel sem pótolható örö-
me . a jósoknak lett iga-
zuk . . . Ezért szeretnék visz-
szajönni a főiskolára . . . " 

1975-től újból itt tanított. 
Szinte atyai szeretettel vet-
te körül tanítványait, sokat 
törődött, beszélgetett velük 
órán kívül is. Imre bácsi ta-
nyáján tartani csoportfoglal-
kozást kitüntetés számba 
ment. 

Alig akarjuk elhinni, hogy 
mostani távozása végleges. 

FARKAS KATALIN 

Kitüntetések 
a munka 
ünnepén 

A Szegedi• Orvostudomá• 
nyi Egyetem dolgozói közül 
május elseje alkalmából Ki-
váló Munkáért kitüntetést 
kapott Csaba János műszaki 
ügyintéző (Gyógyszertani In-
tézet), Katona Károly üzem-
mérnök és Kotogán Ferenc 
villanyszerelő (Gazdasági 
Igazgatóság). Miniszteri Di-
cséret-elismerésben része-
sült Fodor Adámné segédla-
boráns (Kórélettani Intézet), 
Monostori Jánosné bérügyi 
előadó, Rózsa Ferenc vezető 
cukrász és Szanka lmréné 
varrónő (Gazdasági Igazga-
tóság). A Tűzbiztonsági Erem 
Aranyfokozata kitüntetést 
kapta Nyári Tibor főelőadó 
(Rektori Hivatal). 

Irodalmi díj 
A fiatalok irodalmi törek-

véseit támogatandó Cleve-
landban három esztendeje 
József Attila díjat alapítot-
tak. Elsőként Lezsák Sándor, 
tavaly Zalán Tibor, Baka 
István és Nagy Gáspár ré-
szesült az elismerésben. Az 
irodalmi alapítvány kurató-
riuma az idén Varga Imré-
nek, Körössi P. Józsefnek, 
valamint a JATE BTK di-
áklapja. a Harmadkor há-
rom szerkesztőjének — Ba-
log Józsefnek, Csuhai István-
nak és Takács Józsefnek — 
ítélte a clevelandi magyarok 
József Attila diját. 

E l s ü l l y e d t v i l á g 
Az első ásatási napon, már 

7 óra után, verőfényesen sé-
táltunk a tóparton a lelőhe-
lyig. Egy strand épületében 
volt az öltöző, tusoló, raktár, 
és az egyik iroda. Sztrádát 
építenek a part mentén, de 
ezen a területen van a cö-
löpfalu, így az építkezés költ-
ségének egy töredékéből vég-
zik a régészeti munkát. Két 
év a határidő erre, és másik 
két év alatt meg kell jelen-
tetni a publikációt. Ez jó pár, 
több száz oldalas könyvet je-
lent. 

Az egészet alig négy év 
alatt! 

Tíz-tizenöt méter széles, és 
négy-öt méter magas töltés-
sel leválasztották a tóból a 
kutatandó területet, majd 15 
millió köbméter vizet szi-
vattyúztak ki, amíg hozzáfér-
hetővé vált a terep. Közben 
hideg-meleg vizet, áramot, 
telefonvonalat vezettek be a 
konténerirodákba, feldolgozó 
épületekbe. Fűtött fóliahá-
zakban raktározzák az előke-
rült anyagot. 

Az ásatáshoz egy műszaki 
gárda is tartozik, az ő felada-
tuk kiszolgálni a műszaki fel-
tárást és ők a búvárok a tó-
ban maradt részek felkutatá-
sára. A légi felvételekről és a 
szélcsendes, napsütéses idő-
ben készült fényképekről 
már előzőleg feltérképezett 
cölöpsorok alapján mérték ki 
a szerelvényeket 4500 négy-
zetméter alapterületen. 

A 4X10 méteres szerelvé-
nyek kijelölése után rétegen-
ként kutatják át a talajt. Elő-
ször is az iszapot távolítják 
el. Ez jóval későbbi a telep-
nél, — de mivel szerves 
anyagot bomlasztó, romboló 
baktériumoktól mentes — 
tartósította a fa, bőr, csont 
háncsanyagokat 5—6 ezer 
éven át. Ezután jön az a ré-
teg, ami az ősemberrel egy-
idős, enek a köves résznek 
kellett a legtöbb leletet — 
vízbe hullott eszközöket, tö-
rött szerszámokat, edényeket, 
kosarakat, hálódarabokat — 
tartalmazni. Ebbe verték be-
le a 30—40 cm átmérőjű ge-
rendákat, amik tartották az 
egész települést. Minden föl-
det szitákon keresztülmos-
nak, a legkisebb lyukán a 
halpikkely is fennakad. Ez-
után osztályozzák anyaguk 
szerint: kő. csont, kerámia, 
hal. A mosás után a leltározó 
sátorban minden egyes lel<?t 
számot kap, amit rögtön rá is 

— Munkás napjaink Svájcban — 
kell írni; hol találták, melyik A kézimunka, tehát az el-
szelvény melyik részében, sődleges itthon megszokott fi-
milyen mélyen, és mikor. Ezt zikai munka nincs, vagy igen 
kódolják a számítógépre, és kevés. Asó, lapát nélkül, 
úgy dolgozzák fel. spaknival, homokozólapáttal, 

Érdekes volt az amerikaiak f l T ' ^ ^ i i • "S!?3*" 
altal felfedezett és majd tö- ' u n k ; ? t a l a J v ! f . a l , a n -
kélyre vitt kormeghatározó d ° a " . ' , 8 Pecál . s por-
módszert, a dendrokronoló- " S i l L ^ , £ 
giai vizsgálatokat végignéz- n y e k ^ k i ; a b e t e k e t pedig 
ni. A fa évgyűrűi ^ a n t a 
évenként mások és m á s o k . ' f o l d d . e l vödröket k.s tar-
Tízezer év alatt sincs két tel- B o n e a v a l v l t l u k a mosóba, a 
jesen egyforma. Több ezer 
különböző korú fából össze 
lehet állítani egy olyan kép-
zeletbeli fát, ami i. e. 6000-
ben kezdett nőni, gyarapodni 
és az utolsó évgyűrűje 1936-
ot mutat. Ha ezt grafikonon 
ábrázolják, akkor egy új le-
letről mintát véve ráhelyezik 
az évgyűrűit erre a közel 8 
ezer évet átölelő évgvűrű-
táblázatra, grafikonra, és ad-
dig csúsztatgatják, amíg nem 
fedik egymást pontosan. Ter- szehasonlitó adat. Ebből a 

talicskákat egy Renault-hoz 
kapcsolt utánfutóval. Átlag-
ban 25-en 35-en dolgoztunk, 
de mikor kellett, voltak szá-
zan is. Igaz 5 millió svájci 
frank állt rendelkezésre. 

Az ottani átlag egyetemis-
ta — nekik novemberben 
kezdődött az egyetem — 2500 
frankot keresett havonta. Bár 
nem szabad ezt beszorozni 28 
forinttal, rfiert rémes számo-
kat kapnánk, de egy pár ösz-

mészetesen az évgyűrűket lé-
zer lelapogatóval mérik és 
számlálják, majd a központi 
számítógép kiadja, hogy a fa 
hány éves volt, és melyik év-
ben — az általam látottat i. e. 
2763-ban vágták ki. Ez azért 
is fontos, mert ebből meg-
tudtuk, hogy a cölöpfalu egy 
részét 2763 őszén, vagy uz 
utána következő évben kezd-
hették el építeni, esetleg bő-

fizetésből egy évre tud bérel-
ni egy olcsó lakást. Negyven 
pár cipőt vagy 25 pár csizmát 
vásárolhat rajta, egy hi-fi 
tornyot, esetleg egyéves 
használt 500 köbcentiméteres 
Hondát. Egy liter tej, egy li-
ter üdítő, egy darab avocado 
körte, egy kg kenyér, egy li-
ter benzin, a leghosszabb tro-
lijárat — nem szennyezi a 
levegőt, ezért többnyire ez a 

víteni. Hát erre is nagyon jó tömegközlekedési jármű 
a dendrokronológia. 

Természetesen virágport is 
gyűjtöttek a pollenanalízis-
hez, meg növényi magvakat. 
A szerves anyagokat rögtön 
laboratóriumba viszik, ahol 
különböző folyadékokban hó-
napokig áll, míg visszanyeri 
eredeti rugalmasságát, szi-
lárdságát, kutatásra alkal-
massá válik. Három éve ad-
ták át ezt a laboratóriumot, n l -

ahol mélyhűtő, röntgen, lég- Meglehetősen 

kerül 1 frankba. Egy étter-
mi ebéd 8—15 frank. Egyszó-
val jól élnek. Pedig Svájc 
Nyugat-Európa legdrágább 
országa^ Es a legdemokrati-
kusabb. Hisz a demokratiz-
musa évszázados városi ön-
kormányzatokon nyugszik, és 
az érezhető hatalmi centrali-
zálás ellenére ezt máig csor-
bítatlanul sikerült megőriz-

passzív 
mentes restaurátorműhely- Svájc külpolitikája. Megkér-
szekrények, tűvékonyságú deztem egy ottani érteimisé-
fogorvosi fúrók, sűrített le- git, hogy foglalkozik-e politi-
vegő, rengeteg vegyszer, szer-
szám, légkondicionálás bizto-

kával. Természetesen igen, 
volt a válasz. Egyaránt nem 

sítja a zavartalan munkát és szeretik a Szovjetuniót és az 
e téren Európában az első 
helyet. Háncsból font kosa-

USA-t. Arra, hogy milyen 
kérdések foglalkoztatják őt 

rak, fakerék, fésű, kanál, sar- és szerinte a közvéleményt, 
ló, kapa, aggancsár, ka na, igen röviden, habozás nélkül 
véső, egytől egyig a tavakból 
előkerült leletek, és az ere-

mondta; az, hogy ki lesz a 
polgármester. A lömegtájé-

deti állapotra visszaállítva koztatás próbál „objektív" 
mind mérföldkövei a techni-
ka fejlődésének. 

lenni. Október 23-án kerek-
asztal-beszélgetésen elevení-

tették fel történészekkel, 
olyan újságírókkal, akik 
1956-ban Budapesten tartóz-
kodtak, és svájci magyarok-
kal — abból a 14 ezerből, 
akik jelenleg is ott élnek — 
az '56-ban történteket, majd 
azt, hogyan tudtak beillesz-
kedni új hazájukban. Vál-
lalkozók, professzorok, ke-
reskedők, háziasszonyok szó-
laltak meg, többségük, máig 
tart fenn kapcsolatot ma-
gyarországi' rokonaival, is-
merőseivel és rendszeresen 
járnak „haza". 

A Times riportját is egé-
szében közölték egy ottani 
újságban, ami Kádár János-
sal készült. Mi is találkoz-
tunk az ottani magyarokkal, 
akik összejárnak, magyar 
klubjuk van, informálják 
egymást az itteni esemé-
nyekről, de a legfontosabb,' 
hogy a kártyázás, sakkozás 
mellett anyanyelvükön be-
szélhetnek, és a gyerekeket 
is elviszik ide. Igen sokan 
egymás lakásain is, tudnak 
emellett még találkoznak 
egymásról; az első generá-
cióban nagy még az össze-
tartás. Persze ezek az isme-
retségek ottlétünk végén ala-
kultak ki, addig inkább 
azokkal próbáltunk kapcso-
latot teremteni, akikkel 
együtt dolgoztunk. Nyugat-
német fiatalok, francia, spa-
nyol, svájci egyetemisták, 
neuchateli múzeumi dolgo-
zók, régészek, segédmunká-
sok, szállodai, éttermi alkal-
mazottak. Ez utóbbiak min-
dig mosolyogtak. 

Itthonról az ismerősök az-
zal bocsátottak útnak, hogy 
nem szabad sokat várni az 
ottani emberektől; eléggé 
zárkózottak, a hideg udvari-
asság jellemzi őket, a ki-
mértség és mániákus rend, 
tisztaság. Ott-tartózkodásunk 
alatt általában, sőt kizárólag 
az ellenkezőjéről győződtünk 
meg, néhány nap után mun-
kába menet a szolgálatba 
igyekvő rendőr már üdvö-
zölt, a környékbeli emberek 
észrevettek minket, és visz-
szaköszöntek. Mindenki el-
fogadta a hazaiból készített 
vacsorára a meghívást, és 6 
napon belül étteremben viszo-
nozta. Aki helyben lakott, 
meg a lakásába is meginvi-

tált bennünket. Tisztele-
tünkre az ásatáson fondue-
vaesorat adtak, a különféle 
nemzetek képviselői idejük 
letelvén befejezték az ása-
tást. ünnepi vacsorával bú-
csúztak a maradóktól, amik-
re minket is mindig meghív-
tak. Utolsó estén a hat Ma-
gyarországon járt hallgató lá-
tott vendégül valamennyi-
ünket, itt készült képeiket is 
megmutatták, és legszebb él-
ményeik között emlegették a 
Duna-kanyari hajókirándu 
lást. a budapesti sétákat és 
az itteni émbereket. Jó volt 
ezt is hallgatni. Elmondták, 
hogy nagyon örülnek, hogy 
ők jöhettek ide, mert a hat 
helyre már az első nap 20 
jelentkező volt az egyete-
men. Ahol egyébként 2000 
hallgató és tanár van. Mind-
ez egy 35 000 fős városban 
Száz kilométeren belül talál-
ható még két egyetem. A 
kanton székhelyén kb. 10— 
15 ezer kocsi van forgalom-
ban, jó része az utcákon, 
ezért tűnik úgy, hogy nagy-
városi a forgalom. Igaz, a 
járdákon gyalogos alig jár. 

Ez a legszegényebb kanton 
jelenleg, mivel az ősi óra-
gyártás központjai itt van-
nak, de ezek nem bírva a 
japánokkal a versenyt, tel-
jesen tönkrementek. A jöve-
delem 20"/o-a adóba megy, 
márpedig ettől a központi 
szervek elesnek, kevés a fej-
lesztésre fordítható Ö5<-
szeg, és a dolgozók — már 
akik nem költöztek el — 
keresete is alacsony, kicsi a 
vásárlóerő, a városokban pe-
dig, a bolthálózat tömöttebb 
pénztárcákhoz, méretezett 
hogy a luxustermékeket áru-
sító boltok tulajdonosai mi-
ből élnek, nem tudni. A kis 
boltok mellett helyenként 
hatalmas supermarketek 
épülnek. Egy kis 5 ezer fős 
faluban pl. — Neuchatel 
mellett — akkora, mint ná-
rom Skála együtt, kb. 1500 
férőhelyes parkolóval. Csak 
az volt a problémánk, hogy 
minden bezárt fél hétkor 
Nem a vásárlási láz, hanem 
leginkább a kíváncsiság haj-
totta ezekbe az embert. 

(Folytatjuk!) 

LASZLO 

Utószó 
Örömmel és érdeklődéssel 

kezdtem olvasni a főiskolai 
Fordított napról szóló színes 
tudósítást Márok Tamás tol-
lából a^Szegedi Egyetem áp-
rilis 24-i lapszámában. Az 
írást végigolvasva azonban 
az örömöm bosszúsággá vál-
tozott, ami magánügy is le-
hetne, ha az írás informá-
cióhiányból fakadó hibái, il-
letve részigazságai nem bán-
tanák alaptalanul a főiskola 
KISZ-bizottságát és azt a 
jórészt hallgatókból alakult 
munkacsapatot, mely a KISZ-
bizottság tagjaiból és a fő-
iskola dolgozóiból alakult 
eire az alkalomra: a fordi-
tctt nap előkészítésére, szer-
vezésére, lebonyolítására. 
Így azonban néhány adalék-
kal szeretnék szolgálni a tu-
dósításhoz, ami talán telje-
sebbé teszi a cikkíró által 
festett képet. 

Miután évek óta nem si-
került fordított napot ren-
dezni intézményünkben, ta-
lán érthető lett volna a 
KISZ-bizottság ezzel kap-
csolatos szkepticizmusa, amit 
Márok Tamás említ. Még-
sem erről tett tanúbizony-
ságot, amikor kezdeményez-
te a régebben hagyományos 
esemény felelevenítését elő-
ször a főiskola vezetésénél, 
majd az engedély birtoká-
ban a hallgatóknál. A főis-
kolai Fordított napot tehát 
a főiskola KISZ-bizottsága 
rendezte a már emiitett 
hallgatói munkacsapat és a 
Közművelődési Titkárság — 
benne c TAK — közremű-
ködésével- Mert az ugye 
köztudott, hogy — a mi in-
tézményünkben legalábbis — 
semmi se „rendeződik" csak 
úgy, magától. A szükséges 
nem kevés — pénzt is e há-
rom szerv biztosította, amit 
örömmel tett, hisz az egész 
dolog koncepciója az volt, 
hogy a hallgatók ötletei va-
lósuljanak meg. így történt, 
hogy Pingvinék kitalálták a 
reggelit, a videoklippet, — 
adtunk hozzá pénzt. Igaz ez 
a választásokkal is össze-
függött, de a többi párt is 
tehetett volna hasonlót, ez 
nem rajtunk múlt. Minden-
esetre tény, hogy nemcsak 
Lacásék, hanem Z6iráfék 
sem kaptak a választások-
hoz pénzt — mert nem kér-
tek. 

Csak felsorolás formájá-
ban, d e megemlítem, hogy 
a tudósításban említetteken 
kívül a KISZ-bizottság és 
segítői újságot jelentettek 
meg a Fordított nap beha-
rangozásaképp, a két nap 
alatt non-stop teaházat mű-
ködtettek (nagy sikerrel, 
hisz a nyüzsgés közepette 
jó volt az alkohol- és do-
hányzásmentes teremben egy 
tea mellett megpihenni), a 
kortesbulit rendezték (disco, 
cigányzene, stb.), a Riversi-
de együttes koncertjét szer-
vezték, és természetesen 
ezek anyagi fedezetéről i s 
gondoskodtak, beleértve a 
vetélkedő ezer forintos fő-
díját. Mindezt a hallgatók 
óhajára. Ominózus záróbulit 
is terveztek, amiről valóban 
el lehet mondani, hogy a 
nagy befejezés elmaradt, de 
ez nem a rendezőség, ha-
nem egy-két — társai által 
is elitélt — hallgató hibája 
volt. 

Végül a diákfőigazgató 
programjához egy megjegy-
zés: a KISZ-bizottság szí-
vesen képviseltette volna 
magát ezeken (mint ahogy 
este ezt meg i6 tette), ha 
nem ütköztek volna a már 
előre beharangozott progra-
mokkal. Vonatkozik ez kü-
lönösen a vetélkedő és a 
Szegedi Egyetem ankét pár-
huzamosságára, amin való-
ban fontos lett volna részt 
vennie, s az is meggyőződé-
sem, hogy más időpontban 
nemcsak 20 „valóban kíván-
csi" hallgató jelent volna 
meg a beszélgetésen, hanem 
mások is (többek között e 
sorok irója). 

Lehetséges, hogy az emlí-
tettek érdektelennek tűnnek 
az érdekes tudósítás mel-
lett, de úgy gondolom, hogy 
most, mikor a KlSZ-szer-
vezetek amúgy is sok gond-
dal küzdenek, nem helyes a 
jó kezdeményezéseket is el-
vitatni tőlük. 

MOLNÁR GIZELLA 
közműv. titkár 
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